

Preface

Report Structure

This annual report is organized in accordance with the Manitoba Education appropriation structure, as set out in the Estimates of Expenditure of the Province of Manitoba for the fiscal year ending March 31, 2021.

The report includes information at the main and sub-appropriation levels relating to the department's objectives, and actual results achieved. Financial performance information provides expenditure and revenue variance explanations and a five-year adjusted historical table of staffing and expenditures.

Department's Role

Manitoba Education provides leadership and oversight to ensure a consistent standard of high-quality education is available to all students across the province. The department sets the overall strategic policy direction and allocates funding to the K–12 education system, ensuring accountability for student outcomes.

Manitoba Education also represents government at various inter-provincial tables including the Council of Ministers of Education, Canada to ensure Manitoba's priorities are recognized and to benefit from national projects and initiatives.

Highlights

In 2020/21, department highlights include:

- Announced a \$6.6 million or 0.5 per cent increase in funding to public schools from \$1,329.5 million in 2019/20 to \$1,336.1 in the 2020/21 school year.
- Announced a \$3.3 million increase in funding to Independent Schools in the 2020/21 school year from \$81.1 million to \$84.4 million.
- Advanced government's commitment to build or acquire 20 new schools over ten years. At the end of the 2020/21 fiscal year, eight of the 20 new schools were either complete, in construction or in design.
- Expanded the community schools program through increases in funding totalling \$1.6 million over three years (\$417,000 in 2019/20 and \$595,000 in each of 2020/21 and 2021/22). This is supporting the establishment of five new schools, and expansion of the scope of community programs of 13 Kindergarten to Grade 6 schools. This helps extend the benefits of resources and services to more than 10,000 children.

- Invested \$580,000 to expand the distribution of Thrival Kits™ under a pilot project to address mental wellness and promotion in some Manitoba schools.
- Continued collaboration with the Treaty Relations Commission of Manitoba, Assembly of Manitoba Chiefs and the Manitoba First Nations Education Resource Centre to implement the second year of the five-year plan for the Treaty Education Initiative.
- Released the *Better Education Starts Today* strategy in March 2021, in response to the recommendations of the Commission on Kindergarten to Grade 12 Education and lessons learned from the COVID-19 pandemic.

The department also had many highlights specific to its role in the COVID-19 pandemic response, working in partnership with many stakeholders, including Public Health and education leaders, to ensure continuity of learning for Manitoba's students:

- Made available up to \$185.4 million under the Safe Schools Fund to ensure a safe and healthy learning environment for all students, teachers and staff. The categories of expenditure for this funding were Health and Safety, Learning and Technology, and Staffing.
- Provided targeted mental health supports for the wellbeing of students and staff during the pandemic.
- Launched the Manitoba Remote Learning Support Centre to ensure that all students have access to and engage in high-quality learning regardless of the circumstances posed by COVID-19.
- Created flexible practicum guidelines to support qualified teacher candidates in completing their degrees on time, in partnership with Deans of Education.
- Supported the expansion of the education workforce through the development of micro-training programs with Red River College, creating flexibility for retired teachers to return to the classroom, streamlining application processes for Limited Teaching Permits and working with Manitoba Public Insurance to support additional bus driver testing.
- Adapted regulatory requirements to support school boards in operating virtually, in adherence to public health guidelines.
- Developed guidelines to support students with special needs within the pandemic context, including considerations for students who are Deaf/Hard of Hearing and students who are blind/visually impaired.
- Developed and provided various educational resources in French to help address the needs of educators, students and parents related to blended and remote learning in French-language education.

Statutes

In 2020/21, the Department of Education operated under the authority of the following Acts of the Consolidated Statutes of Manitoba:

- The Community Schools Act
- The Education Administration Act
- The Property Tax and Insulation Assistance Act (Part III.2)
- The Public Schools Act
- The Manitoba Teachers' Society Act
- The Teachers' Pensions Act

Préface

Structure du rapport

La structure de ce rapport annuel correspond à celle des postes budgétaires du ministère de l'Éducation du Manitoba, établie dans le Budget des dépenses du gouvernement du Manitoba pour l'exercice terminé le 31 mars 2021.

Le rapport contient de l'information sur les objectifs du Ministère et les résultats réels obtenus par affectation et sous-poste. Les renseignements sur le rendement financier sont accompagnés d'explications relatives aux écarts dans les dépenses et les recettes, ainsi que d'un tableau chronologique quinquennal redressé illustrant les dépenses et la dotation en personnel du Ministère.

Rôle du Ministère

Le ministère de l'Éducation assure le leadership et la supervision nécessaires pour garantir à tous les élèves de la province un niveau constant d'éducation de haute qualité. Il établit les politiques stratégiques d'ensemble et alloue le financement pour l'éducation de la maternelle à la 12^e année en favorisant le sens de responsabilisation concernant les résultats scolaires.

Le ministère de l'Éducation du Manitoba représente également le gouvernement à diverses tables interprovinciales, y compris le Conseil des ministres de l'Éducation (Canada) afin de faire en sorte que les priorités du Manitoba soient reconnues et de bénéficier des initiatives et des projets nationaux.

Points saillants

Voici les points saillants concernant les activités du Ministère en 2020-2021 :

- annonce d'une augmentation de 6,6 millions de dollars, soit de 0,5 %, au financement des écoles publiques, passant de 1 329,5 millions de dollars en 2019-2020 à 1 336,1 millions de dollars en 2020-2021;
- annonce d'une augmentation de 3,3 millions de dollars au financement des écoles indépendantes en 2020-2021, passant de 81,1 millions de dollars à 84,4 millions de dollars;
- engagement du gouvernement pour la construction ou l'acquisition de 20 nouvelles écoles au cours des 10 prochaines années. À la fin de l'exercice 2020-2021, huit des 20 nouvelles écoles étaient soit terminées, en cours de construction ou en conception;
- élargissement du Programme des écoles communautaires en portant le financement total de ce programme à 1,6 million de dollars sur trois ans (417 000 \$ en 2019-2020 et 595 000 \$ pour chacune des années 2020-2021 et

2021-2022). Ce financement permettra de créer cinq nouvelles écoles et d'élargir la portée des programmes communautaires de 13 écoles de la maternelle à la 6^e année. Il permet d'offrir des ressources et des services à plus de 10 000 enfants;

- investissement de 580 000 dollars pour étendre la distribution de Thrival Kits™ dans le cadre d'un projet de traitement des maladies mentales et la promotion de la santé mentale dans des écoles du Manitoba;
- collaboration soutenue avec la Treaty Relations Commission of Manitoba, l'Assembly of Manitoba Chiefs et le Manitoba First Nations Education Resource Centre pour la mise en œuvre de la deuxième année du plan quinquennal de la Treaty Education Initiative;
- publication en mars 2021 de la stratégie *Une meilleure éducation, dès maintenant* en réponse aux recommandations de la Commission sur l'éducation de la maternelle à la 12^e année du Manitoba et aux leçons tirées de la pandémie de COVID-19.

Le Ministère a également connu plusieurs points saillants se rapportant précisément à son rôle dans la lutte contre la pandémie de COVID-19, travaillant en collaboration avec de nombreux intervenants, notamment des dirigeants de la santé publique et de l'éducation, pour assurer la continuité de l'apprentissage des élèves du Manitoba :

- mise à disposition d'un financement allant jusqu'à 185,4 millions de dollars dans le cadre du Fonds pour la sécurité dans les écoles pour garantir des environnements d'apprentissage sûrs et sains pour tous les élèves, les enseignants et le personnel scolaire. Les catégories de dépenses pour ce financement étaient la santé et la sécurité, l'apprentissage et les technologies, ainsi que la dotation en personnel;
- offre d'appuis ciblés en matière de santé mentale pour les élèves et leur bien-être pendant la pandémie;
- lancement du Centre de soutien à l'apprentissage à distance du Manitoba pour faire en sorte que tous les élèves aient accès et participent à l'apprentissage de haute qualité peu importe les circonstances créées par la COVID-19;
- création de directives pratiques souples pour soutenir les enseignants qualifiés qui terminent leurs études à temps, en partenariat avec les doyens en éducation;
- soutien de l'élargissement de la main-d'œuvre en éducation par l'élaboration de programmes de micro-formation avec le Collège Red River, ce qui a permis aux enseignants retraités de retourner en classe, de simplifier les processus de demande de permis restreints d'enseignement et de travailler avec la Société d'assurance publique du Manitoba pour soutenir les examens supplémentaires pour les conducteurs d'autobus;
- adaptation des exigences réglementaires pour soutenir les commissions scolaires dans leur fonctionnement virtuel, tout en respectant les lignes directrices de santé publique;

- élaboration de lignes directrices pour soutenir les élèves ayant des besoins spéciaux en contexte de pandémie, y compris des considérations pour les élèves sourds, malentendants, aveugles ou malvoyants;
- élaboration et prestation de diverses ressources pédagogiques en français pour répondre aux besoins des éducateurs, des élèves et des parents en matière d'apprentissage hybride et à distance en français.

Lois

En 2020-2021, le ministère de l'Éducation a mené ses activités en vertu des lois suivantes de la Codification permanente des lois du Manitoba :

- Loi sur les écoles communautaires
- Loi sur l'administration scolaire
- Loi sur l'aide en matière de taxes foncières et d'isolation thermique des résidences (Partie III.2)
- Loi sur les écoles publiques
- Loi sur l'Association des enseignants du Manitoba
- Loi sur la pension de retraite des enseignants